

摘要

题目：2020-2024 年中国留学政策对赴泰中国学生的影响与建议

作者姓名：周恒宇

学位：文学硕士

专业：国际中文教育

日期：2024

导师：

主导师：番秀英博士，助理教授

副导师：朱鸿泰博士

本论文的研究目的是通过分析归纳 2020-2024 年内中国发布的相关留学政策及其对中国学生的影响，考察中国留学政策对在泰中国学生的实际影响，并针对存在的问题提出自己的建议。研究对象为 36 名泰国清莱皇家大学国际中文教育专业和 14 名工商管理专业的中国学生。通过文献法和问卷调查法，得出结论如下：

通过分析归纳笔者所选取的六个政策，将六个政策内容分成学习、生活、经济、就业四个方面，分别从这四个方面来对政策进行具体的分析，发现除了政策四在学习、经济、就业方面对中国学生存在不利的影 响之外，其余五个政策在四个方面对中国学生的影响都是偏向有利的。

通过考察六个政策对中国学生的实际影响，在统计结果之后发现，六个政策中对中国学生的影响是有利的有五个，只有其中的第四个政策对中国学生存在一些不利的影 响。在五个有利的政策中，

学习、生活、经济、就业四个方面的满意度都达到 3.1 以上，而政策四虽说对笔者选取的调查对象存在不利影响，但在四个方面中选择不利和非常不利的人数为 15 人左右，大部分学生选择的是无影响，这说明中国留学政策对学生存在的影响有一个特定性，政策的发布也许只是针对某一时间段内的中国留学生，不在这个时间段内的学生就无需对该政策进行过多的关注。

结合上述的数据以及存在的问题，本文针对今后准备来泰留学的学生提出建议。1. 对中国相关部门发布的留学政策保持关注度，通过关注官方渠道、订阅相关新闻和资讯、参加留学展览和研讨会、建立信息共享群组这些方面时刻对相关留学政策保持关注。2. 提升自身的各方面素质，通过提前了解政策变化、提升语言能力、适应文化差异、积极参与学术活动、应对就业市场变化等方面来不断完善自身，提高各方面的素质水平，以适应各种留学政策的变动。

关键词：中国留学政策，赴泰中国学生，影响，建议

Abstract

Title : The Impact of China's Study Abroad Policies from 2020 to 2024 towards Chinese Students in Thailand and Suggestions

Author : Mr.Zhou Hengyu

Degree : Master of Arts

Major Field : Teaching Chinese as an International Language

Academic Year : 2024

Advisors

Asst.Prof.Dr.Sahattaya Sittivised

Major-Advisors

Dr.Danuphong Cheewinwilaiporn

Co-Advisors

The research objectives of this paper were to analyze and summarize the relevant study-abroad policies issued by China from 2020 to 2024, examine the impact of China's study-abroad policies on Chinese students in Thailand, and provide suggestions for the existing problems. The research subjects were 36 Chinese students majoring in International Chinese Education and 14 Chinese students majoring in Business Administration at Chiang Rai Rajabhat University in Thailand. The conclusions drawn through the literature review and questionnaire survey were as follows:

By analyzing and summarizing the six policies selected by the author, the six policy contents were divided into four aspects: learning, life, economy, and employment. Specific analysis of the policies was conducted from these four aspects, and it was found that except for Policy No. 4, which has adverse effects on Chinese students in learning, economy, and employment, the other five policies tended to have favorable effects on Chinese students in all four aspects.

After examining the actual impact of six policies on Chinese students, it was found that five out of the six policies had a favorable effect on Chinese students, while only the fourth policy had some adverse effects on Chinese students.

Among the five favorable policies, satisfaction level of learning, life, economy, and employment all reached to 3.1 or above. Although policy number four had a negative impact on the survey subjects selected by the author, about 15 people chose to be unfavorable or very unfavorable in the four aspects, and the majority of students chose no impact. This indicates that the impact of China's study abroad policy on students is specific, and the release of the policy may only target Chinese students studying abroad during a certain period therefore, nowadays students do not need to pay too much attention to the policy.

Based on the above data and existing problems, this research provides suggestions for students who plan to study abroad in Thailand in the future. 1. Maintain attention to the study abroad policies issued by relevant departments in China by following official channels, subscribing to relevant news and information, participating in study abroad exhibitions and seminars, and establishing information-sharing groups to constantly monitor relevant study abroad policies. 2. Improve your overall quality by understanding policy changes in advance, enhancing language proficiency, adapting to cultural differences, actively participating in academic activities, and responding to changes in the job market to continuously improve yourself and improve your overall quality level to adapt to various changes in study abroad policies.

Keywords: China's study abroad policies, Chinese students studying in Thailand, Impact, Suggestion